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ورزشورزش f a r h i k h t e g a n o n l i n e

ســـازمان لیگ با همکاری فدراسیون فوتبال و سازمان بازرسی کشور برای فصل 

آینده رقابت های لیگ برتر تصمیم گرفتند سهمیه باشگاه ها را برای جذب بازیکنان 

خارجی از 1+3 به 1+5 افزایش دهند. یعنی درواقع تیم های حاضر در مسابقات 

لیگ می توانند برای این فصل 5 بازیکن خارجی و یک آســـیایی در لیست خود 

داشته باشند. البته هر باشگاه می تواند بازیکنان آسیایی بیشتری را جذب کند 

اما از ســـهمیه غیرآسیایی اش کســـر خواهد شد. در سال های گذشته تیم های 

زیادی بســـیار علاقه مند به بازیکنان خارجی بودند و تا دل تان بخواهد بازیکن 

بی کیفیت با رقم های ســـنگین به خدمت گرفتند. برخی از این باشگاه ها حتی 

در پرداخت دســـتمزد نفرات خارجی خود به مشکل خورده و کارشان به شکایت 

به فیفا کشید. باشـــگاه هایی چون تراکتور، استقلال و پرسپولیس در این چند 

سال سرآمد این باشگاه ها بودند. 

اما مســـاله مهمی که باید به آن اشاره داشـــته باشیم نقش سرمربیان تیم ها در 

جذب بازیکنان خارجی است. بارها اتفاق افتاده که مدیران باشگاه مقصر اصلی 

جذب بازیکنان خارجی بی کیفیت با رقم سنگین معرفی شده اند درحالی که این 

سرمربیان هستند که در این باره تصمیم نهایی را اتخاذ می کنند. مخصوصا مربیان 

خارجی که بعد از ورودشان به تیم ها از طریق ایجنت های خود چند بازیکن خارجی 

هم به خدمت می گیرند تا حسابی خوش به حال شان شود! با توجه به اینکه در 

چند سال اخیر مربیان خارجی زیادی وارد لیگ شده و خرید های خارجی زیادی 

برای تیم هایشان داشتند، بد ندیدیم اشاره ای به برخی از آنها داشته باشیم. 

برانکو و خرید های بد اوکراینی
برانکو ایوانکوویچ به عنوان یکی از مربیان معروف خارجی که به فوتبال ایران آمد 

در زمان بیش از چهار فصل حضورش در پرسپولیس خرید های خارجی زیادی 

برای این باشـــگاه انجام داد. از لوکا ماریچ کروات گرفته تا بوژیدار رادوشویچ، 

آنتونی گولچ، جری بنگســـون، الکســـاندر لوبانف، پولیانسیکی و پریمیوف از 

اوکراین، گادوین منشـــا، بشار رســـن، ماریو بودیمیر، 9 بازیکن خارجی بودند 

که در زمان ســـرمربیگری برانکو به پرسپولیس پیوستند. در بین این نفرات دو 

بازیکن اوکراینی و گولچ جزء بدترین خرید های تاریخ باشگاه پرسپولیس بودند. 

گولچ بعد از چند بازی نیمکت نشـــینی و بعـــد از عدم دریافت اولین حقوقش 

ایران را ترک و کل پول دو ســـال قراردادش را از پرســـپولیس گرفت. دو بازیکن 

اوکراینی هم در اواسط نیم فصل دوم بود که با باشگاه پرسپولیس تسویه کرده 

و راهی کشورشان شدند. 

شفر؛ یک خرید استثناییی و 3 خرید فاجعه بار
یکی دیگر از مربیان شـــناخته شـــده در فوتبال دنیا که راهی فوتبال ایران شد، 

وینفرد شـــفر بود. مربی که تقریبا یک فصل ونیم در استقلال حضور داشت اما 

تقریبا اندازه 4 فصل حضور برانکو در پرسپولیس، برای آبی پوشان خرید خارجی 

داشت. مساله ای که نشان می دهد او کلا علاقه زیادی به این کار داشت. مامه 

تیام، الحاجی گرو، آیاندا پاتوســـی، ایسما، منشا، نیومایر، طارق همام، بویان 

نایدنوف، بازیکنانی بودند که با نظر این مربی آلمانی راهی استقلال شدند که 

در بین این بازیکنان مامه تیام خرید فوق العاده ای برای اســـتقلال بود تا حدی 

کـــه یک تنه این تیم را تا مرحله یک چهارم لیـــگ قهرمانان پیش برد. اما نفراتی 

چون الحاجی گرو، نیومایر و بویان جزء ضعیف ترین بازیکنان خارجی بودند که 

در این سال ها به فوتبال ایران آمدند. 

استراماچونی با دو خرید موفق
مربی ایتالیایی که با مربیگری در ســـری آ ایتالیا روی نیمکت استقلال نشست، 

فقط 12 هفته در این تیم دوام آورد و به خاطر عدم دریافت دســـتمزدش با یک 

نوتیس به باشگاه، راهی کشورش شد و دیگر برنگشت. او دو خرید برای استقلال 

داشـــت که با رفتنش آنها همچنان در جمع آبی پوشـــان ماندنی شده و عملکرد 

خوبی از خود بر جای گذاشـــتند. شیخ دیاباته و هروه میلیچ که هر دو به خاطر 

عدم دریافت به موقع طلب شان از استقلال شکایت کردند. 

مورایس؛ خریدهای نه چندان دلچسب
در فصلی که گذشت ژوزه مورایس اولین فصل حضورش در فوتبال ایران را تجربه 

کرد. او به محض ورودش به ســـپاهان سعی کرد با خرید های خارجی تیمش را 

تقویت کند. رناتو داسیلویرا به عنوان مدافع به جمع زردپوشان پیوست که با وجود 

13 بازی برای این تیم در هفته شـــانزدهم راهی کشورش شد. الویس کامسوبا 

هم یکی دیگر از خرید های مورایس برای ســـپاهان بود که نتوانســـت به بازیکن 

ثابت برای تیمش تبدیل شـــود و درنهایت هم چنـــد هفته مانده به اتمام فصل 

تصمیم به جدایی گرفـــت. این هافبک مهاجم در کل 742 دقیقه برای تیمش 

به میدان رفت و یک گل هم به ثمر رساند. مانوئل فرناندز هافبک پرتغالی که از 

لحاظ کیفی بازیکن بدی به نظر نمی آمد، بیشتر دوران حضورش در سپاهان را با 

مصدومیت طی کرد. او در کل 14 بازی برای تیمش بازی کرد که بیشتر به عنوان 

بازیکن تعویضی بود. از این رو آمار دقایق حضورش در ترکیب طلایی پوشـــان در 

کل 716 دقیقه است. این بازیکن هم نتوانست بیشتر از یک گل برای سپاهان 

به ثمر برساند. نیلسون جونیور هم دیگر خرید خارجی سپاهان در فصل گذشته 

بـــود که در 23 بازی برای این تیم بازی کرد که جمع دقایق حضورش در میدان 

به 1840 دقیقه می رســـد. اما ایگور کاتاتائو هم که از هفته هجدهم به سپاهان 

پیوست در 12 بازی پایانی تیمش به میدان رفت و موفق شد یک گل و یک پاس 

گل در کارنامه اش به ثبت برســـاند. در کل، هیچ یک از خرید های مورایس برای 

سپاهان تبدیل به ستاره برای این تیم نشدند و عملکرد بازیکنان داخلی شاخص 

این تیم به مراتب خیلی بهتر از بازیکنان خارجی بود. 

قربان بردیف و بهترین خرید ها برای تراکتور
تراکتور فصل گذشـــته را با قربان بردیف شـــروع کرد تا بتواند به روزهای خوبش 

برگردد. در این میان این مربی ترکمن که افتخارات زیادی را در فوتبال روســـیه 

به نام خودش ثبت کرده بود، در بدو ورودش به تبریز خواهان جذب سه بازیکن 

خارجی شـــد. البته که صفا هادی به عنوان هافبک دفاعی عراقی به وی معرفی 

شد اما دو خرید دیگر با نظر مستقیم خودش سرخپوش شدند. هادی در فصل 

گذشـــته 26 بازی برای تراکتور انجام داد و در نقش هافبک دفاعی یک گل هم 

زد. اما ریکاردو آلوز پرتغالی در 30 بازی برای تراکتور به میدان رفت و توانســـت 

13 پـــاس گل بدهد. این آمار برای بازیکنی که اولین فصل حضورش در فوتبال 

ایران را ســـپری می کرد فوق العاده است. بردیف یک خرید خوب دیگر هم برای 

تیمش داشت و او گوســـتاوو واگنین بود. هافبک مهاجمی که کاملا در اختیار 

تیم بازی می کرد و در 30 بازی برای سرخپوشان تبریزی به میدان رفت. آمار او 

هم 3 گل به همراه 3 پاس گل در اولین فصل حضورش در فوتبال ایران اســـت. 

هر ســـه خرید بردیف برای تراکتور با توجه به عملکرد خوب شان قرار است سال 

آینده هم در این تیم ماندنی شوند. 

خمز و یک خرید بد
هر چقدر که سه خرید بردیف برای تراکتور خوب و موثر بودند، تنها خرید خارجی 

خمز برای این تیم بد بود. خایمه رومرو اســـپانیایی که از هفته بیســـتم با اصرار 

خمز ســـرخپوش شـــد، کلا 130 دقیقه در چهار بازی برای تراکتور بازی کرد و 

صـــدای هواداران این تیم را هـــم درآورد. این بازیکن برای فصل آینده جایی در 

تیم تبریزی نخواهد داشت. 

سا�یینتو فرصت عرض اندام �ییدا نکرد
ساپینتو زمانی به استقلال آمد که قرارداد یامگا و داسیلوا تمدید شده بود. آمانوف 

هم تحت قرارداد باشـــگاه بود و لیست بزرگسالان هم جایی برای خرید بازیکن 

جدید نداشت. از این رو مرد پرتغالی که در نیم فصل قصد تقویت تیمش را داشت، 

پنجره نقل و انتقالات استقلال بسته بود و لیست هم خالی نشد. با توجه به این 

شرایط ساپینتو فرصت عرض اندام در این زمینه را پیدا نکرد.

کدام مربیان خارجی بهترین خرید های خارجی را داشتند

بردیف ستاره آورد؛ مورایس موفق نبود
حمیدرضا اسکندری

خبرنگار گروه ورزش

مشکلات قرمزها پس از دربی حذفی

نوتیس پرسپولیسی ها به باشگاه؟
باشگاه پرسپولیس روز گذشته و در فاصله چندساعت مانده تا دربی حدود 

5 درصد از قـــرارداد اعضای تیمش را پرداخت کرد تا دریافتی آنها تقریبا 

به 81 درصد برســـد. این درحالی است که طبق قرارداد سرخپوشان باید 

تسویه حساب می کردند. جدا از این مساله باشگاه پرسپولیس در قرارداد 

اکثر بازیکنان تیمش بندی را داشـــت، مبنی بر اینکه در صورت قهرمانی 

در لیگ 10 درصد از قراردادشان را باید پاداش می گرفتند. از این رو آنها 

انتظار داشتند بعد از اتمام لیگ این پاداش را دریافت کنند که این اتفاق 

رخ نداد. همین مساله باعث شد درطول این هفته صدای دو، سه بازیکن 

شاخص این تیم در بیاید. این نفرات در روزهای های اخیر تصمیم داشتند 

در مصاحبه با رسانه ها در این زمینه اعتراض کنند اما به خاطر حساسیت 

دربی ســـکوت کردند. از همین رو آنها تصمیم گرفتند که بعد از فینال از 

طریق وکیل خود به باشگاه پرسپولیس نوتیس دهند. درواقع این بازیکنان 

دنبال این هستند که به باشگاه فرصت 10 روزه برای پرداخت طلب شان 

بدهند و اگر در پایان این مدت اتفاقی رخ نداد آنها می توانند قراردادشان 

را یکطرفه فسخ کنند. در شرایط فعلی مساله ای که نگرانی سرخپوشان را 

درپی داشته احتمال تغییرات مدیریتی در باشگاه پرسپولیس بعد از مجمع 

است. تاریخ برگزاری مجمع سرخابی ها هم 16 خردادماه است. تا آن زمان 

بسیار بعید است که باشگاه پرســـپولیس بتواند پرداختی به بازیکنانش 

داشته باشد و بعد از آن باید دید که تکلیف مدیریت این باشگاه چه خواهد 

شـــد. اگر درویش ماندنی شود تا قبل از شروع فصل آینده با سرخپوشان 

تسویه حساب خواهد کرد. هرچند باید دید تا آن زمان بازیکنی برای فسخ 

یکطرفه اقدام خواهد کرد یا نه. 

نشست مهم سرمربی با مدیران آلومینیوم

رحمتی به دنبال افزایش بودجه
آلومینیوم اراک در فصلی که گذشت با مهدی رحمتی موفق شد با 40 امتیاز 

در رتبه هفتم رقابت های لیگ برتر قرار بگیرد. البته فولاد هم با همین امتیاز 

و به خاطر تفاضل گل کمتر هشتم شد. این در شرایطی است که دو تیم از 

لحاظ بودجه اصلا قابل مقایسه با یکدیگر نبودند و درواقع فولادی را از این 

نظر باید با تیمی مثل سپاهان مقایسه کرد. اینکه حالا کسب 40 امتیاز از 

30 بازی خودش می تواند آمار قابل قبولی باشد یا نه هم یک سوال است. 

در لیگ های معتبر دنیا اصولا تیم های سقوط کننده در میانگین امتیازی 

35 تا 38 هستند و تیم های نزدیک به سقوط میانگین 40 امتیاز هستند. 

مهدی رحمتی با وجـــود اینکه یک فصل دیگر با آلومینیوم قرارداد دارد، 

نگران آینده تیمش است و از این رو خواهان افزایش بودجه باشگاهش در 

فصل نقل وانتقالات شده است. حدود 7، 8 بازیکن آلومینیوم قراردادشان 

با این باشگاه رو به اتمام است یا بندهای حق فسخ با رقم 3 تا 5 میلیاردی 

دارند. از این رو رحمتی نگران این اســـت که با بودجه مدنظر باشگاهش 

حتی نتواند تیم فصل قبلش را حفظ کند. در همین راســـتا امروز نشست 

سرنوشت سازی بین مدیران باشگاه آلومینیوم و مهدی رحمتی برگزار خواهد 

شد تا تصمیمات مهمی اتخاذ شود. 

فوتبال ایران  توصیه تراکتوری ها به خمز: بازیکن اسپانیایی در لیگ ایران جواب نمی دهد

اخباری و اسدی درحال مذاکره، عباس زاده منتظر خمز
  نصیرزاده: به اسدی گفتم هیچ تیمی برایت بهتر از تراکتور نیست             فعلا درباره پورحمیدی مذاکره نمی کنیم

اخیرا کمیته صدور مجوز حرفه ای اعلام کرد باشـــگاه تراکتور این مجوز را کسب 

کرده اســـت. کســـب این مجوز به معنی دارا بودن کلیه مراحل آسیایی شدن از 

جمله ورزشـــگاه است. هرچند باشگاه تراکتور، استادیوم بنیان ویزل را ورزشگاه 

اصلی خود می داند اما بدون شک حضور در آسیا نیازمند استادیومی با گنجایش 

ورزشگاه یادگار است تا بتواند جوابگوی خیل عظیم علاقه مندان به این تیم باشد. 

در هر حال دغدغه تراکتوری ها اصلا ورزشگاه نیست و بهتر است بگوییم آنها خود 

را از این بازی ها کنار کشیدند. هر چند در مقطعی این طور عنوان شد که باشگاه 

تراکتور می خواهد با همکاری اداره کل ورزش و جوانان، ورزشـــگاه یادگار امام را 

بازسازی کند اما واقعیت این است که این باشگاه خود یک استادیوم مجهز دارد 

و نیازی نمی بیند که بخواهد برای بازســـازی یک استادیوم عاریه ای، که هزینه 

اجاره سنگینی را روی دست مالک آن می گذارد، هزینه کند. 

  تراکتور قید یادگار را زد
در همین رابطه اخیرا حبیب ستوده نژاد، مدیرکل ورزش و جوانان آذربایجان شرقی 

مدعی شـــده است بازســـازی این ورزشگاه حدود یک ســـال طول می کشد و 

بودجـــه ای 8 میلیـــارد تومانی نیاز دارد. از این رو امـــکان و فرصت کافی برای 

بازســـازی نیست. همین جمله  کافی بود تا مشخص شود وعده ها به خمز برای 

بازســـازی این استادیوم هیچ محلی از اعراب نداشته است. این موضوع مهم و 

دیگر مســـائل مربوط به باشگاه تراکتور بهانه خوبی شد تا با هوشنگ نصیرزاده 

گفت وگو کنیم. او درخصوص صحبت های ستوده نژاد می گوید: »این حرف ها در 

راستای برون سپاری پروژه ورزشگاه یادگارامام گفته می شود. دوستان علاقه مند 

بودند این پروژه را به باشگاه تراکتور یا شهرداری واگذار کنند؛ چراکه هزینه زیاد 

است و امکانش برای اداره کل فراهم نیست. ما نیز چنین توانی نداریم و ترجیح 

می دهیم به امورات تیم رسیدگی کنیم. درنتیجه احتمالا شهرداری این مسئولیت 

را می پذیرد. ورزشگاه یادگار امام از ابتدا با اعتبارات ملی ساخته شده، از این رو 

بهتر است همان طور به شکل ملی اداره شود. شهرداری توانایی بهره برداری از 

این پروژه را دارد؛ چراکه می تواند در اطراف اســـتادیوم شهرک سازی کند و برای 

خود و این ورزشگاه اعتبار بسازد.«

  تعیین تکلیف ستاره ها
دغدغه اصلـــی تراکتوری ها درحال حاضر تمدید قـــرارداد با برخی مهره های 

اصلی و خرید بازیکنان باکیفیت اما ارزان قیمت است. چیزی که می تواند این 

باشـــگاه را با مربیگری پاکو خمز در جمع مدعیان قهرمانی قرار دهد. این مربی 

با عملکرد فصل قبل به شدت مسئولان  و هواداران این تیم را امیدوار کرده است 

که می تواند تیمی مدعی بســـازد. در این بین اما وضعیت چند بازیکن به شدت 

مبهم است. تمدید با اسدی، فروش پورحمیدی و تعیین تکلیف عباس زاده! در 

این مورد نیز از مدیرعامل باشگاه تراکتور سوال کردیم. او در پاسخ به این سوال 

که گویا برای فروش قطعی حسین پورحمیدی، به باشگاه آلومینیوم پیشنهادی 

نجومی دادید؟ می گوید: »ما اصلا در مورد پورحمیدی با آلومینیوم و هیچ تیم 

دیگری وارد مذاکره نشدیم. او دروازه بان خوبی است و با ما قرارداد دارد. در نتیجه 

از او استفاده می کنیم. اخباری قراردادش با ما تمام شده و پیشنهاد هم دارد ما 

نمی دانیم که او در تراکتور می ماند که بخواهیم پورحمیدی را واگذار کنیم. البته 

اخباری به ادامه همکاری با ما تمایل دارد اما هنوز درموردش به توافق نرسیده ایم. 

امیدواریم با اخباری به تفاهم برسیم. او مورد توجه باشگاه و هواداران است. برای 

تراکتور هم اولویت اول اخباری است و درنهایت به حفظ همه داشته هایمان 

فکر می کنیم. پس هنوز خیال مان از دروازه آنقدر راحت نشده که به فکر 

فروش پورحمیدی بیفتیم. او دروازه بان خوبی اســـت و از بهترین های 

لیگ فصل قبل بود در نتیجه نمی توانیم او را به راحتی از دست دهیم.«

نصیـــرزاده همچنین درباره اینکه مذاکرات با رضا اســـدی به کجا 

کشـــید؟ می افزاید: »صحبت های اولیه با اسدی را انجام دادیم 

و منتظر جواب هستیم. او یک بازیکن حرفه ای است و طبیعی 

است که پیشنهادات خوبی دارد. به خودش هم گفتم در ایران 

هیچ تیمی برای او بهتر از تراکتور نیســـت. از ابتدا ما خواهان 

همکاری با اســـدی بودیم اما از آنجا که قراردادش تمام شده 

است منتظر پایان فصل بود. حالا هم مذاکراتی انجام شده 

است و این اسدی است که باید جواب دهد.«

وضعیـــت محمد عباس زاده نیز دیگـــر نگرانی هواداران 

تراکتور اســـت کـــه مدیرعامل این باشـــگاه درباره آن 

می گوید: »قرارداد این بازیکن با ما تمام شده است. 

با این حال از ابتدا نمی خواستیم او را از دست دهیم. 

عباس زاده هم به همکاری با تراکتور تمایل دارد. 

نباید فراموش کرد که او جزء سه گلزن برتر لیگ 

ایران است. در نتیجه بازیکن خوبی است. 

به همین دلیل تصمیم گرفتیم تا آمدن 

خمز صبر کنیم و در مورد او بار دیگر 

با سرمربی تیم مذاکره کنیم. شاید 

او بخواهد عباس زاده را حفظ کند.«

  آفریقایی و برزیلی بخر!
یکـــی از دغدغه های باشـــگاه ها در 

فصل جاری قیمت بازیکنان اســـت. 

تورم بازار کشور تاثیر خود را روی فوتبال 

نیز گذاشـــته و با توجه به پیشنهاداتی 

که مطرح می شود قیمت برخی از این 

بازیکنان به شدت بالا رفته است. مربیان از افزایش هزاردرصدی قراردادها می گویند 

و به نظر می رسد حتی معمولی  ترین بازیکنان نیز حاضر نیستند قراردادی کمتر از 

15 میلیارد تومان ببندند. همین موضوع با توجه به قوانین جدید نقل وانتقالات 

این فرصت را به باشگاه ها می دهد تا نیاز های تیم خود را با جذب بازیکنان خارجی 

تامین کنند. در این مورد نیز با نصیرزاده صحبت کردیم: »در واقع بیشترین آسیب از 

این افزایش قیمت ها را ما، هوادار و نساجی می بینیم. از آنجا که ما بخش خصوصی 

هستیم به شدت با هر افزایش قیمتی آسیب می بینیم. با این حال به جای غر زدن 

به فکر انجام کار هستیم. در اصل ما غر نمی زنیم، مذاکره می کنیم و اگر نتوانیم 

از پس مبالغ بربیاییم کنار می کشیم. غر زدن و آه و ناله کردن هیچ فایده ای 

ندارد پس چرا وقت مان را با این کارها تلف کنیم.«

او درباره نقش خمز در خرید بازیکن نیز این طور پاسخ می دهد: »خمز 

مربی است و قرار نیست برای ما بازیکن بیاورد، با این حال نظر فنی 

او بـــرای ما اهمیت زیادی دارد. ما این مســـائل را کاملا به کارگزار 

بین المللی سپردیم. در تیم با توجه به خواست خمز به 2 وینگر، 

یک فوروارد و یک هافبک بازی ساز نیاز داریم. از طرفی 

یک دفاع چپ و یک دفاع راســـت نیز از اصلی ترین 

نیازهای تیم ماســـت. قرار شده است با توجه به 

نیاز با این بازیکنان مذاکره شـــده و نفرات مورد 

نظر را به باشگاه معرفی کنند تا با نظر خمز 

بهترین ها را جذب کنیم. نمی گویم خمز 

هیچ دخالتی ندارد چراکه اصلا نمی شود 

بدون نظر مربی بازیکن گرفت. با این حال 

به او گفتیم بازیکن اروپایی یا بهتر اســـت 

بگوییم اسپانیایی در لیگ ایران جواب نمی دهد اما 

بازیکنان آفریقایی، برزیلی و پرتغالی بهتر جواب می دهند.«

از او پرسیدیم که می دانیم که خمز لیگ ایران را به خوبی آنالیز 

کرده و تقریبا از بازیکنان ایرانی شـــناخت دارد. با این تفاسیر 

مذاکره با بازیکنان ایرانی مورد نظر خمز به کجا کشیده است؟ 

که نصیـــرزاده این طور جواب داد: »این یک موضوع محرمانه 

است و اطلاع رسانی در مورد مذاکرات داخلی اصلا به صلاح 

نیست. همان طور که دیگر تیم ها اطلاعاتی در این مورد 

نمی دهند ما هم دوست نداریم چیزی بگوییم و حتی 

نمی خواهیم بگوییـــم مذاکرات در چه مرحله ای 

است. این طور اخبار به شدت به روند مذاکرات 

لطمه می زنـــد. از این رو هواداران صبور 

باشند و به باشگاه اعتماد کنند قطعا در 

راه موفقیت تیم قدم برمی داریم و تلاش 

می کنیم بهترین گزینه ها را با توجه به 

شرایط باشگاه  جذب کنیم.«

نیلوفر مژدهی
 خبرنگار


